
VÝROČNÍ ZPRÁVA 2023 
DOBROČINNÝ SPOLEK MARTA 

 

O SPOLKU – statistika, finance, administrativa 
Při pravidelných měsíčních setkáních, střídavě v úterý nebo ve středu, jsme domlouvali 
připravované akce a zhotovovali výrobky, za které spolek během roku získal celkem přes 
17,5 tisíce korun. Výrobky jsme prodávali v květnu při Férové snídani, při červnovém 3. 
ročníku Bašty pro všechny, začátkem září na Čáslavských dvorcích, o měsíc později při 
Sjezdu mládeže, na adventním dobročinném trhu i jindy v průběhu roku; Drahomíra 
Férová využila k prodeji i letní pobyt v celocírkevním středisku v Bělči. Připojili jsme se i 
k dalším akcím (červnová Noc kostelů, Výstava na stromech v říjnu, předvánoční Krabice 
od bot) i k velikonočnímu (s psaním na vajíčka) a vánočnímu setkání se skupinou 
Ukrajinců, pro které celý rok pokračovaly v Baště kurzy češtiny. 
Spolek má 19 členů, v červnu zemřel br. Miloslav Vonšovský, čtyři členové rezignovali. 
Kromě členské schůze jsme se sešli při devíti měsíčních setkáních, průměrně v sedmi 
účastnících. Na výroční členské schůzi 9. května jsme prohovořili a přijali nové znění 
stanov, které byly během léta zaregistrovány ve Spolkovém rejstříku přes vloni 
přidělenou datovou schránku. Zároveň byla on-line do rejstříku zapsána i změna v osobě 
předsedy. Spolek začal využívat logo (výtvarně pojatý text: ´Dobročinný spolek Marta´) 
podle návrhu Nory Procházkové. Logo bylo již dříve použito na razítku, nově na 
propisovacích tužkách, chceme je používat i na textilních nášivkách, samolepkách a 
kovových štítcích. 
Na členských příspěvcích, včetně doplatků za předchozí roky, se sešlo 4.300 Kč. Přijali 
jsme opět dar od firmy Linea Guss (50.000 Kč), sbírku při bohoslužbách ze Sjezdu 
mládeže u nás v Čáslavi (66.254 Kč) a dotaci od Města Čáslav (sníženou na polovinu - 
13.500 Kč), ze které jsme uhradili koncert skupiny Marty Töpferové při akci ´Bašta pro 
všechny´, doplněnou z výtěžku při této akci. Pokračuje spolupráce se ZŠ Náměstí (přijali 
jsme výtěžek 6.014 Kč z jejich benefičního jarmarku a naopak jsme poskytli příspěvek na 
školu v přírodě 2.500 Kč a sponzorský dar škole 2.000 Kč). Během prvního pololetí jsme 
zaplatili obědy studentce odborného učiliště (5.457 Kč). Věnovali jsme tři pětitisícové 
dary (na sluchátka, elektrický vozík, příspěvek po ochrnutí). Fair-tradové ´sekci´ jsme 
poskytli na provoz stálou zálohu 10.000 Kč. Ukrajinským rodinám i jednotlivcům jsme 
rozdali vánoční dárkové poukazy ve výši cca 17.000 Kč.  
Napsal předseda Dobročinného spolku Marta Jaroslav Fér 
 

   



 

SPOLUPRÁCE SE ZŠ NÁMĚSTÍ 

Velmi si vážíme dobré spolupráce se ZŠ Náměstí, náš spolek se snaží pomoci žákyním a 
žákům ze sociálně slabšího zázemí např. zaplacením obědů, kulturních akcí nebo příspívá 
na lyžařský výcvik. Škola se snaží pořádat dobročinné akce a z některých akcí podpořit 
také sociální fond Dobročinného spolku Marta. 

 

 



 
JAZYKOVÉ KURZY ČEŠTINY PRO UKRAJINCE 

 Pro ukrajinské ženy a dívky, které žijí v Čáslavi a okolí, probíhají stále večerní hodiny 
českého jazyka. Charakter hodin se trochu změnil, protože se velmi obměnila sestava 
posluchačů. Všechny posluchačky pracují, mají malé děti a různé aktivity, které jim 
nedovolí chodit  některé dny. Setkání probíhají dvakrát až třikrát týdně a účast je různá, od 
dvou do pěti osob, někdy přijde mezi nás malé dítě, které nemá kdo hlídat. 

 Obecně lze říci, že všechny posluchačky se domluví v běžném životě, mají přízvuk a 
občas užijí slova svého rodného jazyka. Čtení je podobné, textu rozumějí, jen  někdy je třeba 
doplnit české reálie, aby pochopily souvislosti nebo vysvětlit málo frekventované slovo. 
Čteme pohádky,  verše, texty v časopisech a hrajeme  hry pro rozvoj slovní zásoby a někdy 
karty. Byly jsme společně na vánočním koncertě a v restauraci na večeři a pivě. 

 V lednu projevily posluchačky přání, dosáhnout v češtině úrovně B1, aby mohly složit 
zkoušku z češtiny a mohly získat lepší zaměstnání nebo studovat. Proto nám udělaly radost 
nové učebnice od Marty a evangelického sboru. 

 Začínáme s velkým nadšením. Děkujeme.   Iva Burešová 

  

Červnové předávání vysvědčení a slavnost. 

Setkávání „ženských kruhů“ – velikonoční dílna tvz. Písanek a letní cvičení. 



 

AKCE BĚHEM ROKU 2023 

    

Výlety organizované lektory a sborový výlet do Herrnhutu, kterého se také účastnila                            
jedna ukrajinská rodina. 

 

   

V rámci seznamování s českou kulturou jsme navštívili sklípek v Kutné Hoře a pod vedení                 
paní Klinské zdobili perníkové chaloupky a perníčky. 

 

   

Adventní dobročinný trh, na který občerstvení připravily ženy u Ukrajiny a vánoční večírek. 

 



 

NÁŠ SKVĚLÝ LEKTORSKÝ TÝM,                                                                                      
který neučí jen češtinu, ale učí „naše“ ženy z Ukrajiny, že jsou tu přijímané.                                

        
V březnu 2024 studentky češtiny poprvé otevřely nové učebnice Čeština pro cizince ÚROVEŇ B1!!! 



ZPRÁVA O FAIRTRADE  2023 
V roce 2023 náš sbor zaslouženě oslavil první fairtradové jubileum – 5.výročí od obdržení 
titulu Fairtradový sbor. A tak jako v předešlých letech, tak i v průběhu celého roku 2023 
si náš sbor titul aktivně udržoval, neboť s tématem FAIRTRADE se pojily nejen akce 
zaměřené přímo na toto téma jako takové, jako např. Férová snídaně, multižánrový 
fairtradový rodinný festival Bašta pro všechny, Výstava na stromech, tradiční Dobročinný 
adventní trh, ale i (ne)obyčejná setkání v naší krásné Baště i během bohoslužeb. 
Jedna z prvních fairtradových akcí v roce 2023 byla tradiční FÉROVÁ SNÍDANĚ na 
zahradě Diakonie. Akce probíhá tradičně na Světový den pro fair trade, který připadá na 
druhou květnovou sobotu. Podávala se fairtradová káva, čaj, kváskový domácí chléb, 
mléko, tvaroh, sýry, uzeniny, zelenina a ovoce od místních farmářů. Celé akce se účastnilo 
bezmála 70 lidí z řad veřejnosti. Při Férové snídani jsme prodávali fairtradové produkty, 
které vozíme z pražského Obchůdku Jednoho světa, s kterým spolupracujeme 
dlouhodobě.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
       
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Další skvělou (nejen) fairtradovou akcí byl 3.ročník multižánrového rodinného festivalu 
Bašta pro všechny, kterého se zúčastnilo rekordní počet účastníků kolem 160 lidí. 
Program celého festivalu se nesl v latinsko-americkém duchu. Nechyběla ani tradiční 
fairtradová hra pro děti Masterchaf Fairtrade, kdy si děti vytvořily skupinky a 
z fairtradových pochutin a bio produktů připravovaly typické latinské pokrmy a nápoje, 
jako guacamole, mojito, mexické tortilly. A ze všeho nejvíce se děti těšily na piňatu plnou 
fairtradových lízátek.  



    

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Spolek Formanova Čáslav v tomto roce již potřetí pořádalo na začátku září Dvorky a my 
jsme byli u toho! V rámci dvorkového jarmarku jsme prodávali tradičně kávu, čaj, 
čokolády a nechyběly ani rukodělné výrobky. Zájem byl opravdu velký, návštěvnicí se 
hodně zajímali o celou myšlenku fairtradu a doptávali se na různé podrobnosti. Dorazili 
nejen Čáslavané, ale i lidé z širokého okolí. 
V sobotu 7. října jsme již po šesté zahájili Výstavu na stromech, v tomto roce na téma 
„Fajront: Konec šichty!“. Výstava proběhla v rámci Týdne důstojné práce a vystavené 
fotografie, které nastiňovaly, jaké dopady bude mít na práci a společnost přechod na 
nízkouhlíkovou ekonomiku, bylo možné zhlédnout na plotě kolem evangelického kostela.  
 
Všechny fairtradové akce v roce 2023 završil tradiční Dobročinný adventní trh, kde jsme 
společně s výrobky spolku Marta a Diakonie a výrobky dětí prodávali i fairtradové 
produkty. 

                                 



Během celého roku se prodalo fairtradové zboží (především jako káva, čaj, čokoláda)                 
a rukodělné výrobky v hodnotě bezmála 60 000 Kč - a to při akcích pořádané sborem,                 
při fairtradových akcích, na vánočním trhu i během bohoslužeb. Všechny produkty a 
rukodělné výrobky dovážíme z pražského Obchůdku Jednoho světa, který vede sestra 
z vršovického sboru v Praze Magda Jelínková.  
 
Všemi fairtradovými akcemi, které v průběhu roku pořádáme, dáváme najevo, že nás 
zajímá, kdo a za jakých podmínek pro nás plodiny, které běžně v domácnosti využíváme, 
pěstuje. Není nám lhostejné, jak pěstitelé z třetích zemí pracují a jak jsou za svou práci 
ohodnoceni, jaké to má dopady pro ně i jejich rodiny, stejně tak nám není lhostejné, za 
jakých podmínek jsou produkty vypěstovány produkty a co dovolíme přinášet na naše 
stoly.  
 
Těšíme se i na rok 2024, který bude opět nabitý pozitivním myšlením a podporou fair 
trade. Nejbližší fairtradové akce nás čekají v květnu – Férová snídaně (11.5.), poté 
v červnu festival Bašta pro všechny (16.6.), a mnoho dalších. Buďte u toho s námi- má to 
opravdu smysl! Neboť FAIRTRADE není jen o spravedlnosti, ale také o lásce a respektu 
k druhým i k přírodě.  
 
Napsala členka Dobročinného spolku Marta Linda Homolková, která má fairtrade 
spolu s Václavem Homolkou na starosti.  
 

 


